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Zápis ze setkání týkajícího se ochrany p írody a podmínek provozování
horolezectví v oblasti Labských pískovc

Datum a místo konání: 22.6. 2010, D ín, sídlo Správy CHKO Labské pískovce
astníci jednání:

Správa CHKO Labské pískovce - V. Kopecký, K. Stein, J. Tutková
Národní park eské Švýcarsko – J. Holešinská, V. Sojka

HS – Z. Hrubý, B. Valentová, J. Pleticha
Národní park Saské Švýcarsko – A. Knaak
SBB horolezecká sekce – L. Trojok

ekladatel - A. Votápek

Cílem setkání, které iniciovala správa CHKO Labské pískovce, bylo vzájemn  se informovat
o podmínkách a tradicích lezení a o p ístupu ochrany p írody k lezení v Labských pískovcích,
na eské i n mecké stran  hranic.

V. Kopecký v úvodu informoval o vzniku NPR Ka on Labe, o zám ru up esnit bližší
ochranné podmínky PP Tiské st ny, a v t chto souvislostech o zájmu správy CHKO seznámit
se s tím, jak je problematika horolezectví ešena v jiných ástech Labských pískovc .
Dále informoval zástupce NP Saské Švýcarsko a SBB, že v sou asnosti je lezení v NPR
Ka on Labe ze zákona zakázáno. Obnovení možnosti lezení na základ  žádosti HS se

edpokládá zhruba v polovin ervence, s tím, že lezení bude povoleno pouze na
vyhrazených místech a za p edem stanovených podmínek, které byly mezi HS a správou
CHKO p edjednány.

K. Stein doplnil, že problematiku horolezectví nebylo v oblasti Labských pískovc  z hlediska
ochrany p írody možno v minulosti dostate ešit. Zm ny v p ístupu p inesla až nová právní
úprava ochrany p írody na za átku 90. let a také nové trendy v horolezectví (nár st lezení na
masívy), na které je nutno reagovat.

Z. Hrubý kritizoval sou asnou právní úpravu ochrany p írody, která je postavena na
apriorních zákazech, a pod koval správ  CHKO za vst ícný p ístup k ešení horolezectví
v NPR Ka on Labe. Vyjád il nesouhlas s tvrzením o masovém rozvoji horolezectví
a upozornil, že nár st lezecké aktivity se týká um lých st n, zatímco ve skalních oblastech,
zejména pískovcových, po et lezc  spíše klesá (možnost jezdit do zahrani í, nebezpe í
spojené s lezením na pískovcích).

L. Trojok potvrdil poznatky HS o poklesu po tu lezc  v pískovcových oblastech, který se
projevuje i v Sasku, a upozornil, že lezci, kte í lezou p edevším na um lých st nách, p ináší
do skal n které problémy.

A. Knaak informoval o podmínkách provozování horolezectví v NP Saské Švýcarsko:
Pravidla lezení jsou podle zákona stejná pro NP i pro CHKO.
Lezení je povoleno celoro , s výjimkou období hnízd ní.
Lezení je povoleno jen na suchých skalách, ale podeš ový limit není stanoven, protože
vždy je t eba posuzovat konkrétní, aktuální situaci; dodržování této podmínky je
zodpov dností lezc .
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Lezení je povoleno pouze na v že. Tato podmínka je nyní zakotvena v právních
edpisech upravujících lezení v chrán ných územích, ale p vodn  pochází z pravidel,

která si stanovili lezci. K této informaci

Z. Hrubý doplnil, že lezení pouze na v že je v Sasku dáno tradicí a také lezeckými terény,
které ve srovnání s Labskými pískovci na eské stran  nabízí více samostatných v ží. Dále
vyjád il spolu s ostatními souhlas s p ístupem, kdy nejsou stanoveny podeš ové limity, ale je
na lezcích, aby se chovali zodpov dn  a um li vyhodnotit aktuální situaci.

A. Knaak dále informoval, že p ed deseti lety byla v NP Saské Švýcarsko provedena revize
lezeckých objekt  a následn  byla realizována n která omezení, která zasahují lezecké terény
(celkem cca 750 v ží) z cca deseti procent. Omezení jsou p edevším asová (hnízd ní, cca
5 % omezení), dalších cca 5 % p edstavují díl í zákazy týkající se p ístupových cest ke
skalám nebo zav ení n kterých cest na v že. Sou asn  zd raznil nutnost neustálé komunikace
s lezci a p izp sobování pravidel vývoji. Sou asným problémem jsou z pohledu NP SŠ mladí
lezci, kte í cht jí lézt na dosud nepovolené v že.

V. Sojka poskytl informace o provozování horolezectví v NP eské Švýcarsko. Upozornil, že
asto p ísný p ístup ochrany p írody k horolezc m je dán tím, že lezci, na rozdíl nap . od

turist , proniknou i do míst, kam se b žný turista nevydá, a mohou p itom zp sobit škody.
ipomn l, že p i vzniku NP eské Švýcarsko byl zvažován úplný zákaz horolezectví, ale

tento restriktivní p ístup nebyl realizován. Nyní zde platí jen n která, zejména asová
omezení z d vodu hnízd ní, s tím, že stejný p ístup bude realizován i v NPR Ka on Labe.
Uvedl, že správa NP má zájem omezovat terény pro horolezectví co nejmén , nebo  rozsáhlé
zákazy by zp sobily zvýšení tlaku na jiná území. Konstatoval, že za dobu existence NP
nebyly s lezci žádné v tší problémy.

L. Trojok uvedl, že v n mecké ásti Labských pískovc  nejsou problémy s dodržováním
pravidel a p ípadných uzavírek, pokud jsou tato omezení dob e zd vodn na. Z. Hrubý
potvrdil stejnou zkušenost na eské stran  a zd raznil, že p ípadné uzavírky je nutno jasn
vymezit a vysv tlit. Zd raznil, že tyto záležitosti je nutno ešit na lokální úrovni.

V. Sojka upozornil, že v budoucnu nelze vylou it uzav ení n kterých v ží z d vodu skalního
ícení nebo z d vodu ochrany vzácných geologických útvar . J. Pleticha informoval, že práv

z d vodu ochrany geologických útvar  na vrcholech v ží byl v Labském údolí navržen zákaz
eskok  z masiv  na v že. Také potvrdil spolupráci s orgány ochrany p írody p i ozna ování

hnízd, o kterou projevil zájem V. Sojka.

L. Trojok informoval, že d lání prvovýstup  v Sasku není v cí ochrany p írody, ale lezc ,
kte í si sami stanovují pravidla. Upozornil ale, že možnosti vytvá ení nových cest na n mecké
stran  Labských pískovc  se již blíží limitu, zatímco velký potenciál p edstavuje Labské
údolí.

J. Holešínská uvedla, že podle Návšt vního ádu NP eské Švýcarsko má prvovýstupy
povolovat správa NP, ale protože tento p ístup není praktický, existuje dohoda, že se
k prvovýstup m vyjad uje nejprve oblastní vrcholová komise.

astníci setkání krátce diskutovali problém, že p ísná omezení v jedné oblasti vedou k tomu,
že lezci se soust ují do oblasti jiné, kde jsou omezení menší, což následn  vede k jejímu
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tšímu zatížení. Používání magnézia, které k t mto omezením pat í, nebylo blíže
diskutováno.

Na záv r setkání V. Kopecký zd raznil nezbytnost spolupráce a komunikace mezi lezci na
stran  jedné a ochranou p írody na stran  druhé, pod koval všem za ú ast a vyjád il nad ji, že
obdobná setkání budou následovat.


